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ACTA DE LA REUNIÓ DE LA TAULA DE MEMÒRIA HISTÒRICA DEL 
DISTRICTE DE L’EIXAMPLE 

Núm.  3/2017 

Caràcter: ordinari  

Data: 21 febrer 2017 

Horari: 18:30 h. 

Lloc: Saló de Plens de la Seu de Districte de l’Eixample 

 

Persones assistents 

Sra. Ma. Carme Méndez Bota  Consellera Municipal de B Comú 

Sra. Mar Trallero     Associació Memòria Històrica Sant Antoni 

Sra. Silvia Martínez  Omnium Eixample  

Sr. Jordi Font AVV Sant Antoni – Arxiu Històric 

Sra. Antonia Jover del Olmo Associació Expressos Polítics  

Sra. Mercè  Tatjer Mir Historiadora  

Sr. Jaume Artigues Vidal   Associació de veïns Dreta Eixample  

Sr. Ricard Conesa Sánchez    Observatori Europeu de Memòries UB 

Sra. Mercè Tatjer Mir     Historiadora  

Sra. Marina Comellas Fernández  Associació de Veïns i Veïnes de Sagrada Família 

Sr. Miquel Salas Yebra    Memòria Històrica Sant Antoni 

Sr. Joan Ramon Riera     Conseller Eixample PSC 

Sr. Pedro Juan Sánchez Murillo   Conseller Eixample C’S 

Sra. Cristina Caballer     Consellera Eixample CiU 

Sra. Míriam Alcaraz     Directora del Centre Cultural La Casa Elizalde 

Sra. Pepa Pérez-Oliva     Cap de Projectes DSPi T  

 

ORDRE DEL DIA 

 

1.-Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

2.- Informe comissió itineraris 

3.- Retirada plaques franquistes dels edificis de l’Eixample 

4.- Pla de treball 2017.  

5. Presentació projecte “Ho vas Viure?” 
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RESUM DEL DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

1-Aprovació de l’acta i resposta a les qüestions plantejades en sessions anteriors: 

L’acta s’aprova per unanimitat. 

Es respon a les diferents qüestions que havien estat plantejades a la taula: 

En relació a la demanda sobre la política que vol fer l’Ajuntament de Barcelona en relació als 
Refugis de la Guerra Civil  i si té previst elaborar un mapa dels refugis de la ciutat, el 
Comissionat ens respon que és un tema molt complex que afecta a propietats privades i 
públiques , espais visitables i altres que difícilment ho podrien ser. No obstant, en aquests 
moments  s’està treballant amb el servei d’arqueologia per valorar tota la informació en un 
document de treball que permeti disposar de planimetries i aixecaments de tots els refugis 
detectats i o coneguts, i a mig termini fer alguna acció de divulgació tipus guia o web que 
actualitzi la informació existent.  

A la qüestió de si es pensa fer algun acte de commemoració del 50 aniversari de la creació de 
les primeres Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona que és al 2017, ens responen des del 
Comissionat que en principi no tenen cap actuació prevista , entre d’altres motius per que  es 
tracta d’una data molt variable, ja que hi ha experiències anteriors .No obstant es contactarà 
amb la FAVB per conèixer les seves expectatives. 

Per la pregunta de si hi ha previst fer algun homenatge als supervivents de la Lleva del Biberó 
ens responen que s’està treballant en un projecte expositiu pel 2018 pel Born amb motius dels 
bombardejos de la ciutat i dedicat a l’impacte de la guerra en els nens i nenes, fent una 
reflexió que els connecti amb els conflictes actuals al món. Així mateix s’està treballant amb la 
Fundació Pi i Sunyer per realitzar un estudi a partir de la documentació conservada a l’arxiu 
municipal de la defensa passiva amb la intenció de georeferenciar tots els punts de la ciutat on 
va caure una bomba.  

2.Informació  de la comissió d’itineraris 

Pren la Paraula  Mar Trallero que ha estat la persona que ha estat donant forma al projecte 
concret d’itineraris i explica la periodificació triada de República, Guerra Civil i Primer 
franquisme. D’aquests períodes s’ha fet una cerca de fets i llocs que han tingut lloc a 
l’Eixample. Explica com s’ha fet la cerca i com s’ha confeccionat la fitxa que recull la 
informació. A les fitxes hi haurà una explicació breu però afegint les font bibliogràfiques que 
permetran ampliar les informacions i confeccionar els itineraris. En total s’han elaborat al 
voltant de 60 fitxes. S’han localitzat els principals punts a dos eixos principals: al voltant del 
Passeig de Sant Joan i al carrer Enric Granados. En una primera fase es desenvoluparà el 
d’Enric Granados . Es construirà un relat rigorós i amè centrat la guerra civil i la vida quotidiana 
que són aspectes encara poc tractats. Es destacaran el paper de les escoles, els refugis, els 
casals i ateneus , les entitats polítiques, les fàbriques, les institucions etc.  

La Mercè Tatjer que n’està fent l’assessorament metodològic i històric defensa la mirada sobre 
la vida social perquè són fets poc explicats, com s’organitza la vida en una situació molt límit. 
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Com es transformen els usos dels edificis per adaptar-los a les necessitats emergents, hotels en 
menjadors públics. La cartografia està bastant complerta. Tenint en compte que estem a 
l’Eixample i que al centre van passar moltes coses.  

En Jaume Artigues demana perquè s’acaba al primer franquisme. I explica que la AAVV de la 
Dreta de l’Eixample té el projecte de recuperar la història de la creació de l’Associació als anys 
70 ha partir d’un arxiu que s’ha perdut. La transició política és també un període molt 
interessant i la idea inicial era fer servir testimonis vius. 

S’ incorporen en Jaume Artigues i  en Joan Ramon Riera s’apunta a participar a la Comissió 
d’itineraris.  

3.-Retirada plaques franquistes dels edificis de l’Eixample 

Carme Mendez explica que en compliment de la Llei de Memòria històrica es a proposar la 
retirada de les plaques i la simbologia franquista dels carrers del districte. A l’Ajuntament es va 
començar a treballar en aquest mandat lentament durant el mandat anterior però ara, s’ha 
reprès el tema  i s’ha fet el cens definitiu del que ha sortit l’existència de 177 plaques  a edificis 
del nostre districte. El procediment contempla la tramesa d’una carta a la comunitat de 
propietaris de l’edifici afectat en la que es comunica la retirada. Si la comunitat s’hi oposa 
seran requerides oficialment pel Departament de Paisatge Urbà a l’empara de la Llei de 
Memòria històrica i es procedirà a la retirada de forma subsidiària. Han d’estar totes 
enretirades el primer trimestre del 2018. 

Mercè Tatjer intervé per explicar l’acord de col·laboració amb el Museu d’Història de la Ciutat 
per conservar-ne algunes d’originals. I afegeix una reflexió en el sentit que es retiren aquestes 
plaques per motius polítics  però es perden com a testimoni del significat que tenia. Creu que 
s’hauria de fer un estudi  que permetés fer un relat sobre els habitatges del Ministerio de la 
vivienda: habitatges per a militars, per a la Guàrdia civil, per funcionaris, per la gent de les 
barraques, religiosos etc. 

Ricard Conesa demana si es podria consultar l’últim cens.  

4.Pla de treball  

Les diferents entitats expliquen algunes de les activitats que s’han anat desenvolupant o que 
es desenvoluparan al llarg de l’any: 

Omnium Eixample. Acte sobre memòria al Cinema Girona 

Memòria històrica de Sant Antoni, itineraris a Calàbria i un acte el 17 de març a la Gran Via-
Rocafort a l’entrada del metro on es farà una recreació històrica, amb la presència de 
testimonis reals dels bombardejos i del refugi del metro Rocafort. 

En Joan Ramon Riera proposa també treballar el centenari de la vaga de la canadenca i la 
projecció al futur que va tenir.  
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S’hauria de crear un grup que impulses el tema de l’organització de les tertúlies de memòria 
als barris. Es podrien organitzar al voltant de tres temes diferents: Guerra civil, franquisme i 
transició.  

Marina Comellas apunta també com a tema interessant la vida dels nens i les nenes i les dones 
dels presos polítics en el primer franquisme i posar en valor a les persones anònimes.  

El Conseller  Pedro Juan Sánchez proposa també abordar les lluites veïnals als barris durant la 
transició.  

Antonia Jover explica l’èxit que va tenir les representacions de l’obra de teatre “La voz 
ahogada” que es va programar a l’Auditori Calàbria 66 i agraeix l’ajut i el suport que se’ls hi va 
donar des del districte per poder-ho tirar endavant. Van participar algunes escoles i instituts  i 
es van poder fer debats molts interessants.  

Per altra banda s’explica què passa amb la Model, i es preveu que conservi un espai de 
memòria. El passat dia 10 de gener s’ha signat el conveni i el mes de juny deixarà d’haver-hi 
presos. Fins a final de 2017 no es farà el lliurament a l’Ajuntament. Es previst que es faci un 
procés participatiu amb els veïns i diferents agents socials.  L’Àrea de Patrimoni i Urbanisme 
estan treballant en el disseny d’aquest model i tota la ciutat s’hi podrà manifestar amb la idea 
de cercar el màxim consens  possible. Ni s’ha d’enderrocar tot ni s’ha de patrimonialitzar tot.  

La voluntat és poder realitzar-hi activitat des del mateix moment que es buidi i fins que s’hi 
inicien les obres  

Mercè Tatjer, com a veïna i membre de diferents entitats de defensa del patrimoni  adverteix 
que hi ha força sensibilitat en relació al futur de la model i al tractament que ha de tenir per 
tant s’ha de fer bé. S’ha de mirar l’estat, fer un bon estudi i cercar el consens.  Per exemple la 
cúpula pot ser una part de l’edifici molt interessant que s’hauria de conservar sencer. Els veïns 
i veïnes de l’Esquerra de l’Eixample demanen equipaments, espais verds, habitatges i preocupa 
mal que s’ocupi amb activitats de negoci. S’ha de mantenir la propietat pública de 
l’Ajuntament.  

Antonia Jover explica que des del principi s’ha reivindicat la conservació de la 4a.galeria  per a 
que quedi com a memòria d’on va succeir la repressió.  

Jaume Artigues fa una aportació en el sentit que el tema de la Model serà un tema complex 
perquè l’edifici també ho és. Diu que una taula de memòria no pot obviar el tema del 
patrimoni i posa l’exemple del districte d’Horta Guinardó on la aula es diu Taula de Memòria i 
Patrimoni. En algun moment al Districte de l’Eixample  pot ser un punt més on tractar el tema 
del patrimoni. 

Finalment Míriam Alcaraz directora de la Casa Elizalde presenta el programa Finestres de 
Memòria i la idea de orientar el projecte per tal que faci una lectura de la memòria més actual 
i un abordatge també de temes més socials i polítics. En aquest sentit presenta el projecte de 
la nova exposició “Ho vas viure ?” i demana la col·laboració dels assistents en l’obtenció de 
materials.  


